
o b č a s n í k A s o c i á c i e n á h r a d n ý c h r o d í n 

O psíkovi pudl íkovi 

Kedys i d á v n o žil jeden pudl ík . 
B o l o to ma lé milé š teniatko. Ibaže 
b o l opustený , špinavý, ma l blchy, 
neostr ihaný, neupravený. Skrátka , 
ps í bezdomovec. A tak sa túlal po 
u l ic iach a n i k t o si ho nevšímal. 
L e n raz jeden ujo . Z o b r a l ho 
domov. U m y l ho , ale zasa ho dal 
na u l i c u . A tak sa s m u t n ý túlal 
ďale j . Stretol j e d n u tetu, ktorá ho 
učesala . Spýta la sa svojich detí: 
„ C h c e t e s i ho n e c h a ť ? " D e t i 
povedali , že nie. A tak ho vrátila 
na u l i c u . Stretol ho t am jeden 
ďalš í ujo. On si ho zobral a ostri
h a l ho. Ale a j on ho vrátil s p ä ť na 
u l i c u . Až iš la oko lo d o b r á teta. Tá 
s i ho zobrala domov, dala mu 
na je s ť a nechala si ho . Psík sa k nej 
túlil a m i l o pozeral do jej očí. B o l 
š ťastný, že má bezpečný domov 
a r ád tetu pos lúcha l . 
A teraz h á d a n k a : Co si myslíte, čo 
u r o b i l i pre p s í k a naj lepšie? 
Poviete: 
„ O k ú p a l i h o . " Poviem vám, že nie. 
„Učesa l i ho . " Z n o v u poviem nie. 
„Ostr iha l i h o . " Veru nie, aj keď to 
všetko bo lo veľmi dobré . 

A keďže ste už tr ikrát neuhádli , 
pov iem v á m pravdu. No predsa 
d o m o v a prijatie do rodiny. 

Tak je to aj s o p u s t e n ý m i deťmi. 
To , že d o s t a n ú v detskom domove 
j e s ť , u m y j ú i c h , u č e š ú , t o i m 
n e n a h r a d í r o d i č o v s k ú l á sku . 
Z a c h r á n i i c h l e n pri jatie do 
rodiny. 

J ú l i a Saraková , 8 rokov 
literárna súťaž Hľadá sa mama a oco 
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Milá priateľka, priateľ, priatelia! 

Možno viete, možno ešte nie, 10. 7. 2002 bolo zaregistrované 

Občianske združenie Asociácia náhradných rodín. Na 1. valnom 

zhromaždení 19. 11. 2002 sa zišlo pár nadšencov, ktorí si 

povedali, že by sa konečne malo začať meniť to, ako spoločnosť 

vníma deti z náhradných rodín a vôbec celé náhradné rodiny. 

Samozrejme k lepš iemu. My, adoptívni , pestúnski a profe
sionálni rodičia, by sme sa nemali spol iehať na to, že sa 
celý proces uskutoční s ám od seba. Aj my by sme mali pre 
to niečo urobiť . Hoc i už aj tým, že sme prijali o p u s t e n é 
dieťa , sme urobili d o s ť veľa. Lenže... 
V prvom rade by sme mali o sebe vedieť. V rámci možnos
tí k o n t a k t o v a ť sa, byť v o s o b n o m , te le fonickom, či 
mai lovom styku. 
Niektorí z nás sa p o z n á m e z „návraťáckych" klubov, le
tných, či víkendových pobytov. M n o h í z nás sa však 
nepoznáme , i keď sme v podstate taká jedna veľká rodina. 
Veď pri inej zhode okolnost í to vaše dieťa mohlo byť 
v mojej rodine a to moje vo vašej rodine. 
A p r o p o Návrat . M o ž n o si kladiete otázkuí, prečo vznikla 
Asociác ia , keď tu tak výborne funguje Návrat . Návrat nám 
mnohým veľmi p o m á h a a bude aj naďalej . Návrat sa pro
filuje ako agentúra , Asociác ia ako stavovská organizác ia 
ná s náhradných rodín. Myslíme si, že spolu vytvárame 
veľký potenciál a túto energiu by bolo š k o d a nevyužiť. A na 
čo ju m o ž n o využiť? Na sprostredkovanie vlastných 
skúsenost í iným, na nekonečné vysvetľovanie, že to naše 
dieťa je také isté ako dieťa susedovie, že prijať o p u s t e n é 
dieťa nieje pre nás „ o b e t a " , ale že sme na tento krok zod
povedne pripravovali , že je to cesta, ktorú sme m o ž n o 

s obavami , ale určite s r a d o s ť o u pri jal i , že , že , že . . . 
Kým budú na svete ľudia, ktorí budú náhradnú 
mamu utešovať , že veď aj ona raz bude m a ť „svoje 
vlastné" dieťa , aj keď jej dieťa stojí tesne vedľa nej, 
kým budú ľudia hovoriť, že náhradní rodičia neve
dia , čo so sebou, preto to robia , že sa s tara jú 
nejakým „príživníckym" rodičom o ich decká , že 
načo si do rodiny priviedli c igánske, či post ihnuté 
decko, že načo im to bude, načo im je decko 
z „decáku" , keď majú svoje vlastné deti, že prečo si 
nedá žena bez partnera radšej „urobi ť " decko od 
nejakého chlapa, než takto experimentovať, že to 
všetko iste robí pre peniaze, že, že, že. . . Kým budú 
na svete takíto ľudia takto myslieť, m á m e my, členo
via náhradných rodín roboty habadej. 
Asociácia by nemala p ô s o b i ť len navonok, ale aj 
dovnútra, malo by to byť združenie ľudí ochotných 
navzájom si p o m á h a ť . Veď m á m e veľa užitočných 
a neoceniteľných skúsenos t í a tie si m ô ž e m e 
vymieňať. 

Je ešte veľa iných vecí, ktoré by sme spolu mohli 
dokázať. Záleží len na nás , na čo si trúfneme. Môže ísť 
napríklad aj o zmenu niektorého zo zákonov týka
júcich sa náhradných rodín. 
Pozývame Vás s tať sa členmi Asociácie náhradných 
rodín. Nesľubujeme žiadne veľké zázraky, ale určite 
spolu dokážeme spolu veľmi veľa. Členom Asociácie 
sa môže s tať bývalý alebo súčasný člen náhradnej 
rodiny starší ako 18 rokov. 
Tešíme sa na spoluprácu s vami. 

Oľga H á t a s o v á , Bratislava 

Vážený tvorivý tím Občasníka Asociácie náhradných rodín! 

Dosta lo sa mi do rúk nulté číslo Vášho o b č a s n í k a . 
Prečítala som si ho od začiatku do konca. Som rada, že sa 
začínate takouto formou prihovárať k terajším aj budúcim 
náhradným rodinám. 
Som 19 rokov vydatá a m á m e spolu s manže lom dvoch 
takmer dospelých synov. V súčasnost i č a k á m e na vybavenie 
formalít v Prešove, aby sme mohli v detských domovoch 
pohľada ť to naše dieťa , ktorému chceme poskytnúť domov 
a bezpečie. 
Na strane 7 Vášho o b č a s n í k a ma zaujal článok Posolstvo 
náhradných rodín, bod II.: M l a d o s ť je stav mysle, vďaka 
d e ť o m si ju uchováme . Práve t á to myšlienka ma viedla 
k prvotnému rozhodnut iu , ktoré som svojej rodine pre
dostrela. (A, samozrejme, aj pomoc opus teným d e ť o m . ) 
Deti som mala pomerne skoro, v 20-tke, a teraz n e m á m 
ešte ani 40 rokov a už sú dospe lé . Ja ešte nechcem starnúť . 
Deti boli vždy pre m ň a nabí jacím mechanizmom, ich 
neustále potreby pohybovať sa a nevyhnutnosť venovať im 
maximálnu pozornos ť mi umožnili nap ĺňať sa pozitívnou 
energiou a v pravom slova zmysle žiť. Nechcem sedieť na 

pohovke a pozera ť televíziu! ! ! Prajem si byť ešte pre niekoho 
uži točná , m ô c ť každý deň p o h l a d k a ť malú hlavičku, ktorá na 
to čaká . 
Priali by sme si dievčatko, ešte neviem, ktoré to bude a ako sa 
volá, ale už teraz ju netrpezlivo čakáme . Predstavujeme si , ako 
budeme spolu chodiť do Tatier, bicyklovať a zbierať bylinky 
a huby, spo ločné chvíle pri ručných prácach , ktoré ov ládam, pri 
varení a pečení a pri iných činnostiach. Veľmi sa tešíme. 
Prajem Vám veľa úspešných čísel, pretože si myslím, že každá 
informácia je veľmi cennou pre rodiny ako sme napr. my. 

Mária, Svit 
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C/c/ A MONIKA SÚ priateľky, majú veľa spoločného. Jedno z toho, čo ich spája, je (na Slovensku stále ešte mimoriadne) dojčenie ich adoptova

ných detí. A práve na túto tému sme im položili niekoľko otázok. 

Ako ste sa dozvedeli, že môžete svoje adopto
vané dieťatko dojčiť? Boli aj nejaké ťažké 
okamžiky? 

Gigi: O tom, že adoptívne mamy môžu 
kojiť, som počula asi pred piatimi rokmi, 
keď som ešte bola v Amerike. Zaujalo ma 
to, ale podrobnejšie som sa o vec nezaují
mala. V tom čase som nepociťovala 
potrebu zisťovať viac. 
Keď sme si pred rokom a pol podali žia
dosť o adopciu, začala som o tom rozmý
šľať. Vždy som zastávala názor, že dojče
nie je pre bábätko oveľa zdravšie a vytvá
ra špeciálne puto medzi mamou a jej die
ťaťom. Dokonca som sa pokúsila nájsť si 
nejaké informácie v knižnici a na interne-
te (v tom čase sme už bývali na 
Slovensku), ale našla som len informácie 
o dojčení biologických matiek. 
O adopciu sme sa uchádzali prostredníc
tvom kresťanskej adopčnej agentúry v 
USA. Vybrali nás ako adoptívnych rodičov 
pre dieťatko, ktoré sa malo narodiť o 
mesiac. Vrátili sme sa do USA, denne sme 
navštevovali matku nášho budúceho die
ťatka a pripravovali sme sa na deň, keď 
sa narodí. Do pôrodnice nás zavolali len 
čo sa pôrod začal. 

Adopčná agentúra má svoju pôrodnú 
asistentku - sprevádza, stará sa o ženu, 
ktorá sa rozhodla dať dieťa na adopciu. 
Keď sa pôrod začal, prišla do nemocnice 
aj ona. Agentúra má s pôrodnicou veľmi 
dobré vzťahy, obe podporujú kojenie a 
povzbudzujú k tomu aj adoptívne mamy. 
Nemocnica dokonca mala k dispozícii 
jeden typ suplementora, ktorý dávajú 
adoptívnym mamám. 
Asi dve hodiny pred pôrodom ma dulla 
vyhľadala a spýtala sa ma: „Tak ako ste sa 
rozhodli? Budete bábätko dojčiť alebo 
kŕmiť z fľašky?" Tá otázka ma zaskočila, 
bola som si istá, že iná možnosť ako kŕmiť 
dieťatko z fľašky pre mňa nieje. Ona mi 
vysvetlila, ako sa to pri adopcii robí. 
Ukázala mi suplementor, vysvetlila, ako 
sa používa, kde sa dá kúpiť a aké výhody 
má jeho používanie. Môj manžel odišiel z 
pôrodnice do špecializovanej lekárne, 
aby suplementor kúpil. Vrátil sa skôr, ako 
sa bábätko narodilo. A tak som Kayli 
mohla dojčiť od chvíle, keď sa narodila. 
Kojila som ju 5 mesiacov. Používať suple
mentor je určite náročnejšie ako normál
ne dojčenie (musíte sa ho naučiť použí
vať, udržiavať ho v čistote, brávať ho so 

sebou všade, kam sa pohnete...), ale ja 
som sa to rozhodla robiť a stálo to za to. 
Ako problém sa mi javilo to, že som nikdy 
nevedela presne zistiť, koľko mlieka si 
zobrala z mojich prsníkov a koľko zo 
suplementora. 
Monika: O možnosti dojčiť svoje adop
tované dieťatko som sa dozvedela od 
Gigi v čase, keď sme mali už naše dvoj
týždňové bábätko doma. 
Najväčšou motiváciou bola pre mňa jed
noducho skutočnosť, že sa to dá, že je to 
možné. Keďže som presvedčená o tom, že 
materské mlieko je tou najlepšou stravou 
pre bábätko, neváhala som ani chvíľu a 
chcela som to skúsiť. V tejto etape pre 
mňa ešte prekážky neexistovali, tie prišli 
až neskôr. 

Povedzte nám, čo pre vás znamenalo dojčiť 
dieťa. Aký to bol pocit? 
Monika: Dojčenie pre mňa znamenalo 
veľmi veľa, i keď musím povedať, že to bol 
krásny, ale aj veľmi náročný proces. Hneď 
od začiatku bolo treba prekonávať množ
stvo prekážok. Napríklad, mojej dcérke 
trvalo týždeň, kým bola ochotná chytiť si 
prsník a piť mliečko týmto novým spôso
bom (zo suplementora). Prvé dva mesiace 
jej jedno kŕmenie trvalo 45-60 min., čo 
bolo pre mňa dosť náročné, keďže máme 
ešte 2,5 ročného synčeka. 
Ale keď sa mi po asi 2-3 týždňoch začalo 
tvoriť mlieko, cítila som to ako veľké 
víťazstvo. 

Gigi: Kojenie mi pomohlo spojiť sa s Kayli. 
Nebola som len nová adoptívna mama, 
bola som jej skutočná mama, človek, ktorý 
sa o ňu bude starať zvyšok života. Myslím, 
že mi dojčenie pomohlo hlbšie prežiť, že 
hoci Kayli nevyrástla v mojom vnútri, v 
mojom bruchu, stala sa práve vďaka koje
niu teraz časťou mňa. Milovala som to: 
maťju pri sebe tak blízko, držaťju v náručí, 
milovala som, keď sa ma počas kojenia 
svojimi drobnými rúčkami dotýkala, a milo
vala som i to, ako mi dávala jasne najavo, 
že dáva dojčeniu prednosť pred fľaškou -
pretože aj ona milovala ten mimoriadny 
kontakt medzi nami dvoma, ktorý nám 
kojenie prinášalo. 

Co si myslíte, že to prinieslo babätku? Ako 

to prijímalo? 

Monika: I keď naša dcérka nikdy nebola 
dojčená úplne, verím, že to pre ňu malo 
veľký význam, a to nielen kvôli posilneniu 

imunity a získaniu protilátok z materské
ho mlieka, ale tiež kvôli tej intimite a blíz
kosti, ktorú sme mohli v tom čase spoloč
ne prežívať. Tento pocit blízkosti a prilnu-
tia mal pre nás obe veľký význam. (Hoci 
nevravím, že sa nedá vytvoriť aj iným 
spôsobom.) 
Gigi: Myslím, že Kayli to pomohlo sa na 
mňa naviazať, vytvorili sme si zvláštnu 
väzbu. Občas sa stávalo, že ju neutíšil nikto 
okrem mňa. Kayli mala naozaj rada osobný 
kontakt, tú blízkosť, keď bola pri prsníku, 
teplo môjho tela. A myslím si, že počas doj
čenia som jej venovala zvláštnu pozornosť 
— spievala som jej, hladkala ju... Kojenie 
mi pomohlo vytvoriť si s ňou puto. 

Chceli by ste niečo odkázať iným náhradným 
rodičom? 

Gigi: Ja by som adoptívnym mamám doj
čenie odporúčala. Aj napriek tomu, že 
„spustiť" tvorbu mlieka pomocou suple
mentora znamená trocha viac práce. 
Zisk, ktorý to prinesie, za to však stojí. 
Niekedy je ťažké zistiť, koľko mliečka si 
dieťa vytiahlo odo mňa, ale myslím, že 
podobné neistoty prekonávajú aj biolo
gické mamy. Ja som sa tým tak veľmi 
netrápila. Pre mňa bolo dôležité mať tú 
skúsenosť — som schopná dojčiť svoje 
dieťa. Bola to pre mňa najväčšia odmena. 
Myslím, že rozhodnutie vytvoriť cez doj
čenie také silné spojenie od samého za
čiatku spolužitia s mojím novým adoptív
nym dieťatkom bol veľmi dobrý, silný 
základ pre náš nový, začínajúci vzťah. 
Monika: Ja fandím každej mamičke, ktorá 
sa pokúsi to vyskúšať. Radím jej potom, 
aby nezostala sama, ale aby hľadala pod
poru odborníka, ktorý jej bude vedieť 
poradiť a povzbudiť ju , pretože je to sku
točne veľmi náročné. Totiž, tým, že sa 
začne tvoriť materské mlieko nie je nič 
vyhrané, všetko sa tým len začína. 

otázky položila Jana Michalova, Bratislava 
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D o j č e n i e a d o p t o v a n é h o d i e ť a ť a 
Od roku 1996 p ô s o b í m ako laktačná 
poradkyňa. P o m á h a m mamičkám riešiť 
a prekonávať ich problémy s kojením. 
Asi v roku 1998 sa mi dostala do rúk 
publikácia The womanly art of breast-
feeding, ktorú vydala La Leche League, 
medzinárodná organizácia na podporu 
kojenia. Spolu s kolegyňou sme odtiaľ 
preložili viacero kapitol . M ň a najviac 
zaujalo Dojčenie a d o p t o v a n ý c h detí 
a Dojčenie dvojičiek. 
Nadchla som sa. 
Viac pre a d o p t o v a n é deti než pre dvo
jičky. 
S p o m í n a m si, ako sme všetku teóriu 
skúšali s jednou adopt ívnou maminou. 
Dostali sme sa ďaleko, objavili sa prvé 
kvapky mlieka , ale ďalej sme 
nepokračovali , lebo nám v ceste s tá lo 
veľa iných prekážok. Prežívam vďačnosť 
za prejavenú odvahu a s t a t o č n o s ť tejto 
maminy. Prešliapali sme hodný kus 

D i v a d l o a j a 
V predvianočnom o b d o b í som sa len 
tak bezcieľne ponevieral ul icami. Bolo 
ráno ako každé iné, len navyše sa na nás 
usmievalo slniečko a snažilo sa vniesť 
trochu j a s n á do zachmúrených tvárí 
chodcov. Takmer nikto z tejto 
otrávenej , znechutenej a vystresovanej 
spoločnost i sa však nepozastavoval nad 
vzácnym o k a m i h o m , že neznesiteľné sy
chravé dni nahradila „pani Z i m a " . 

Masa ľudí sa hnala okolo celkom 
nových plagátov polepených na 
špinavých múroch. Na sivej o šarpane j 
omietke svietilo z o p á r malých detských 
očiek. Vedľa zasa pozerali na okolie tie 
najšibalskejšie oči čierneho chlapčeka 
s náručou plnou darčekov. Na inom 
plagáte bol kŕdeľ maličkých detí okolo 
istej významnej dámy, na ďal šom 
dievčatko ako princeznička. Len po 
líčku jej stekala veľavravná slzička. A n i 
tú si nik nevšimol, hoci po celom meste 
bolo zrazu vidieť dôleži tosť reči plagá
tov. „Blížia sa Vianoce, p o m ô ž t e , 
p o m ô ž m e deťom v detských do
m o v o c h ! " 

Keďže si plagáty nikto nevšímal, bolo 
mi j a s n é , že nikoho ani nezaujímajú. 
Žiaľ, asi nikto sa nespýtal , o čo vlastne 

cesty, no nebolo nám dopriate d o s t a ť 
sa na koniec. 
Potom roky nič. 
A v januári sa objavili dve maminy, 
ktoré čerstvo ukončili kojenie svojich 
adoptovaných detí. 
Dojčili 3 a 6 mesiacov. 
Teraz kojí ďalšia mamina už 4- mesačné 
osvojené b á b ä t k o . 
Navzá jom si tieto mamičky odovzdáva
jú svoje skúsenost i . 
Pokúšame sa preš l iapať cestu ďalej . 
Čo k tomu všetko treba? 
Nič špeciálne, iba chuť nastúpiť do zau
j ímavého vlaku. 
Na cestu dobrodružs tva , pri ktorom vy 
i vaše dieťatko získate niečo mimo
riadne. 
Ak sa na ňu vydáte, rada vás budem 
sprevádzať . 
M ô ž e m e zá j s ť spolu na ča j , keď bude 
vonku fujavica. 

ide. Čo sa skrýva za týmito uplakanými, 
usmievavými či šibalskými očkami 
a náručami plnými darčekov? Prečo je 
tam tá milá politicky či spoločensky 
z n á m a tvár? Napadlo niekomu, že to 
môže byť len divadlo pre svet? S t a r á di
vadelná hra spred dvadsiatich rokov. 
Scenár zos táva rovnaký. Len obsadenie 
sa mení, aby tam vždy boli malé 
rozkošné deti a zaujímavý láskavý 
dospelý. 

Niekedy sa rozprávam s deťmi bez 
rodiny. Hovoríme o bežných veciach, 
ako ich v škole nemajú radi, lebo sú 
„ d o m o v á c i " , ako to chcú dospeláci na 
nich „hra ť " , ako sú medzi nimi v do
move „vtierky", ako sa vychovávatelia 
správajú pred každým ináč, ako by 
chcel byť lekárom, keby... Ako sa boja 
ísť von večer, lebo sú čierni... Ako by 
chceli m a ť taký krásny dom a rodinu, 
ako m á m e my... 

Je to pre m ň a ťažké. Poviete si , čo 
vlastne chcem, veď človek je taký bez
mocný. Čo môže urobiť pri pohľade na 
utrpenie v Moskve, či v Iraku? Môže sa 
vzdať večernej pizze a pos l a ť ju do Pa
kistanu? Nezmysel! Nemôže nič, len sa 
pozerať na biedu iných. A ďakovať za 

Môžeme náj s ť pekné miesta a pozrieť sa 
na ne spolu. 
Môžeme vystúpiť, prestúpiť a zmeniť 
smer, keď budeme chcieť. 
M ô ž e m e p l a k a ť , keď príde na n á s 
s m ú t o k . 
A tešiť sa a radovať . 
Pozývam vás . 

Lucia Michoňková, Bratislava 
telefón 0905125685 

to , že netrpí on s á m . 
Zrazu sa pýtam - som iný? Iný ako tí, 

ktorí pošlú do domova peniaze, iný ako 
tí, čo sa bez povšimnutia náhlia popri 
nových p l agá toch? Viem, že som 
a musím byť iný. Lebo som otec. Ne
myslím, že život je príliš krutý, ne
spravodlivý a komplikovaný na to, aby 
sa nedal s r ados ťou vychutnať. Ide to 
a dá sa pr idať aj láska a pomoc pre de
t i . Tie v detských domovoch sú deťmi 
nás všetkých nielen cez Vianoce. 
Otvorme svoje srdcia, aby boli naše nie
len na chvíľu. A b y nám patrili po celý 
náš život. To je najviac, čo im môžeme 
dať . 

Samuel Vaňo, Leštiny 
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J e d e n b e ž n ý d e ň 
Som z Nových Zámkov a som mamou obyčajnej pestúnskej rodiny. 

Každodenný zhon asi nikoho zaujímať nebude, najmä keď vychovávame 10 detí. 

Vstávam pred piatou, lebo najstaršia 
dcéra aktívne pláva. Z plavárne letím 
domov, aby som stihla urobiť raňajky a 
desiatu školopovinným deťom, zobudiť 
manšaf t . . . Z h o n , až kým ich neod
veziem do školy a škôlky. Od 8.00 -
12.00. hod. mám čas pre seba. (Aspoň 
si to každý myslí.). To znamená , že 
upratujem, periem, žehlím, varím, vysá
vam, umývam podlahy... 
O 12.00 hod . o d c h á d z a m do škôlky 
pre najmenšie deti , o 13.00 hod . do 
školy pre chlapcov a o 14.00 hod . pre 
dievčatá ( škola od d o m u je vzdialená 
asi 5 km). 
O 15.00 hod. sme už na plavárni, kde 2 
deti aktívne plávajú a ja robím trénerku. 
Ja po hodine o d c h á d z a m , aby som stih

la zobrať syna na hokej o 16.45 a 7 detí 
na Zlatý levík (folklórny súbor ) , o 17.00 
hod. zo Zlatého levíka utekám spä ť na 
hokej, pretože tréner si vyžaduje prí
tomnos ť rodiča pre prípad úrazu. Po 
hokeji utekám na plaváreň pre mojich 
dvoch plavcov a z plavárne na Zlatý 
levík pre zvyšok. O 19.00 hod . sa 
konečne doplazím domov a začnem 
podávať večeru. O 20.00 hod. je u nás 
večierka. Či veríte alebo nie, tá večierka 
platí aj pre mňa. Nie pre disciplínu, ale 
kvôli únave. Manžel je tohto maratónu 
ušetrený. Ak nás chce uživiť, práca ho 
pohltí p o č a s celého týždňa. Naplno sa 
nám venuje cez víkend, keď si môžem 
dovoliť hrať sa na dieťa aj ja. 
Prierez jedného nášho dňa možno vy

zerá dramaticky, ale nie je to tak. 
Všetko do seba perfektne z a p a d á a ja si 
pokojnejšie dni ani neviem predstaviť. 

Alena Viszkocsilová, Nové Zámky 

Z a r i a d e n i e p e s t ú n s k e j s t a r o s t l i v o s t i . 

Podľa Zákona o sociálnej pomoc i , § 29. 

*- Zariadenie pestúnskej starostlivosti zriaďuje zvyčajne V U C , mesto alebo obec. Vznikajú už i prvé neštátne pestúnske za
riadenia. 

>- V pestúnskom zariadení možno poskytovať starostlivosť dieťaťu na základe rozhodnutia súdu, je dobrým riešením najmä 

pre súrodenecké skupiny. 

>- Pestúnske zariadenie sa zriaďuje pre najmenej štyri deti. 
>- Na výkon pestúnskej starostlivosti môže byť použitý aj byt alebo dom pestúnov. V takom prípade výdavky spojené s 

údržbou a opravou zariadenia pestúnskej starostlivosti uhrádza príslušný orgán alebo obec do výšky 50 % sumy preukáza
teľných výdavkov, najviac však 40 000 Sk. 
*- Pestún v zariadení pestúnskej starostlivosti je povinný 

uhrádzať 10 % výdavkov na prevádzku zariadenia, 
výdavky spojené s údržbou a opravou zariadenia 
pestúnskej starostlivosti je povinný uhrádzať, akvjed-
notlivom prípade neprevyšujú 100 Sk. 

>• Pestún sa môže uchádzať o príspevok na kúpu auta 
vo výške 50 % ceny auta, najviac však vo výške 
200 000. Sk 

>- Pestún sa považuje za zamestnanca orgánu či obce, 
ktorý zariadenie zr iadi l , pestúnsku starost l ivosť 
vykonáva na základe zmluvy s príslušným orgánom či 
obcou. 

>• Odmena pestúna sa určuje ako násobok životného 
minima. Pri staroslivosti o jedno až štyi deti je to 1,2 
násobok sumy životného minima, za každé ďalšie 
zverené dieťa sa zvyšuje o 0,6 násobok sumy život
ného minima. 
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T a k s k o r o , a k o t o l e n b u d e m o ž n é 

DADA A MARTIN si pred 5 rokmi adoptovali vtedy 4 -ročného Denisa. Tak ich doma zrazu bolo 5. A kdesi v Azii prispievajú na vzde

lanie 13-ročnému chlapcovi. To, že sa pustili ešte i do dlhodobého projektu nadväzovania vzťahov s deťmi, ktoré zostávajú v DD,je ich 

príspevok k riešeniu situácie týchto detí. Tu a teraz. Tak ako vnímajú, že je to v ich možnostiach. 

V Púpave, ktorú Dada pred 3 rokmi na sídlisku, kde býva, založila, pomaly vyrástla nová generácia ľudí vnímavých k potrebám iných. 

Myslím, že najmä o tom sú nasledujúce článočky. 

jm 

m n o h é z nich prežili predtým, ako sa tam dostali, ich veľmi 
poznačili a nič z toho, čo stratili, sa nedá úplne nahradiť. 
Dá sa o to však a s p o ň pokúsiť , a presne o to sa snažíme 
my. Snažíme sa ich naučiť , že nie každý v živote ich sklame, 
že sú aj ľudia, ktorí ich ma jú radi a ktorým môžu 
dôverovať . 

A dosiahl i sme už a s p o ň to , že dôverujú n á m . Po 
prvej, druhej a ešte aj tretej víkendovke, keď sme im 
sľuboval i , že pre nich eš te pr ídeme , nám s p lačom hovo
r i l i : „Nie teta, vy nepr íde te . " Teraz pri odchode z víken-
dovky síce sú nejaké tie slzičky, ale pýtajú sa už len: 
„ K e d y ? " A my im o d p o v e d á m e , že tak skoro, ako to len 
bude možné. . . 

Tak sa skončila ďalšia d o m o v á c k a víkendovka. Zostali po 
nej nielen krásne spomienky a nové skúsenosti , ale aj 
obrovská prázdnota v duši . Pocit, že tie bezbranné detičky, 
ktoré nás majú tak radi a ktoré nás tak potrebujú , sú 
niekde, kde im len ťažko m ô ž e m e p o m ô c ť . 

Celý víkend sme žili len pre ne, venovali sme im každú 
minútu svojho času a každý kúsok svojho srdca. Lebo aj 
keď sú v mnohých veciach oprot i iným, „normálnym" 
deťom zaostale jš ie a veľa vecí nedokážu, dokážu vás chytiť 
za srdce viac ako ktokoľvek iný. Tá ich nevinnosť a úprim
nosť niekedy až bolí pri predstave, ako málo radosti a lásky 
dostáva jú v domove. To by im mohla d a ť len rodina, ale vo 
svojom veku ( šesť až d e s a ť rokov) majú už len veľmi malú 
šancu , že by sa do nejakej dostali . 

Tie roky, ktoré prežili v domove, a tie hrôzy, ktoré Zuzka , 16-ročná inštruktorka 

P ú p a v a a d e t s k é d o m o v y 

V dňoch 19. 3 - 21. 3. 2004 , v k r á s n o m pros t redí kaštieľa 
v Decht ic iach, sa uskutočnil už šiesty víkendový pobyt 
de t í z de t ských d o m o v o v , ktorý pre ne p r i p r a v i l a 
nez i sková o r g a n i z á c i a P ú p a v a , tentoraz za p o d p o r y 
Nadác ie pre deti Slovenska a holandskej medzinárodnej 
rozvojovej agentúry ICDI. 

Na týchto pobytoch sa stretávajú 
deti vo veku 6-8 rokov zo štyroch det
ských domovov. 

S tá le tie isté deti z tých istých 
domovov. Inštruktori, ktorí s deťmi 
zažijú veľa silných okamihov, pre nich 
nachystali kopu hier a rôznych tvorivých 
aktivít. Deti tu majú možnos ť vytvoriť si 
vzťahy aj mimo domova, v ktorom žijú. 

Nauč i ť deti za dva dni všetky 
sociálne a praktické zručnosti , ktoré by 
im pomohl i zvládnuť život, sa nedá . 
Dajú sa však pomocou zážitkov naštar
tovať a postupne budovať . 

N a š a vďaka patr í a j s p o n z o r o m , 
ktorí s t re tnut ia de t í z de t ských 
d o m o v o v p o d p o r i l i a j v m i n u l o m 
roku : SPP Bratislava, S A D Bratislava, 
A S S E T a S lovenským e l e k t r á r ň a m , 
nadácii Tri kľúče. 

Ďalšími aktivitami neziskovej orga
nizácie Púpava sú: víkendové pobyty pre 

deti a aj pre rodičov s deťmi , letné tábory, tvorivé dielne, 
príprava žiakov na prijímacie pohovory, diagnostika a 
doučovanie detí s poruchami učenia a správania, materské 
centrum. 

D a d a Môťovská, Bratislava 
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O p r v o m s t r e t n u t í p r i a t e ľ s k ý c h r o d í n 

Napriek tomu, že bol už 7. marec, bolo iskrivé mrazivé zimné ráno. 

Slnko sa odrážalo od trblietavo bieleho snehu. V Herľanoch sa 

začali schádzať priatelia - budúci priatelia - budúci rodičia. Konalo 

sa tu totiž prvé stretnutie priateľských rodín. Projekt priateľských 

TÚTORSKÝCH RODÍN vypracovala PhDr. Eva Litovská pre deti 

z detských domovov, o ktoré „nemá nikto záujem". 

Ich biologickí rodičia sa o ne dlhodobo nezaujímajú, pre 
svoju farbu, pôvod , vek či súrodencov „nemajú náde j " , aby 
sa dostali do náhradnej rodiny. Priateľské rodiny mali by pre 
ne znamenať styk s reálnym svetom mimo detského domova, 
občasnú návštevu, kontakt s rodinou (či osobou), ktorá by 
ich obča s vzala na výlet, navštívila, nezabudla na ich naro
deniny... Aby sa pre niekoho neboli len rómskymi deckami z 
decákov, ale S a ň k o m , S a š k o u , Zanetkou, Aničkou, 
Stankom... 

OZ Domov v rodine sa zoznámilo s projektom a navrhlo, že 
na ňom bude participovať. Vyslalo na stretnutie priateľských 
rodín zástupcov už jestvujúcich náhradných rodín aj s deťmi 
(biologickými, adoptovanými , pestúnskymi.. .) , aby mohli 
priateľským r o d i n á m , z á u j e m c o m o život detí v D e D , 
porozprávať o svojich skúsenostiach, radostiach, úspechoch 
i úskaliach. Ukázať , kde sú a ako sa dá. . . 
Sotva sme sa všetci pomestili do klubovne! Bolo nás 52, z 
toho 5 detí z DeD Košická Nová Ves a 10 detí z DeD Uralská 

(Košice) , 3 náhradné rodiny (čo bolo 11 o s ô b ) a ďalšie tety, 
ujovia, deti... Najprv sedeli dve neisté kôpky detí z DeD a 
sebavedomé deti z rodín vyplnili všetok ostatný priestor. Po 
krátkom oficiálnom zoznámení tety otvorili veľké škatule s 
výbornými koláčmi a hneď si boli všetci bližší. Po prechádzke 
a guľovačke, váľaní v snehu a pretekoch v bobovaní museli ísť 
podaktorí na obed v pančuškách, kým ostatné zvršky sa sušili 
na radiátoroch. Obed bol mňam-mňam a po ňom sme sa my 
- dospeláci rozdelili do dvoch skupín. Jedna sa venovala 
deťom a druhá sama sebe: hovorili sme o tom, čo deti potre
bujú a aké sú možnosti náhradného rodičovstva. 
Výsledok? Tri či štyri deti už našli rodinu, ktorá sa s nimi bude 
ďalej kontaktovať v rámci svojich možností. Niektorých zau
jala možnosť s tať sa profesionálnymi rodičmi a už začali na 
tom pracovať . Zdá sa, že deti, o ktoré „nemá nikto záujem" 
a pre svoju farbu, pôvod, vek, súrodencov „nemajú náde j " , 
aby sa dostali do náhradnej rodiny, budú mať rodinu - stači
lo, aby im bolo raz umožnené stretnúť sa s priateľmi... 
Hľadáme ďalšie rodiny, ďalších ľudí, ktorí sa chcú zapojiť. . . 
Chystáme ďalšie akcie... 

Bol to mrazivý deň prehriaty ľudským teplom. 

Eva Lorenzová, Košice 

A s o c i á c i a n á h r a d n ý c h rod ín V á s pozýva n a o t v o r e n ý 

rómske dieťa v náhradnej rodine, 
ktorý sa uskutoční vo štvrtok 6. mája . 
v priestoroch Cirkvi bratskej na Cukrovej ulici č. 4 v 
Bratislave, v čase od 13,30 do 16,00. 

K diskusii sme prizvali a naše pozvanie prijali: 
Alena Viszkocsilova, pestúnka Nové Zámky 
Monika Znamenáčková , adoptívna a pestúnska mama, 
Košice 
Štefan Sarkózy, Inforoma 
Renáta Matejova, Centrum Návrat Bratislava 
Gabika Cviková, psychologička, Bratislava 
Jana Belišová, etnomuzikologička, Bratislava 

Hovoriť by sme mali o týchto otázkach: 

. Je rómske dieťa iné? 

. Ako p o d p o r o v a ť jeho etnickú identitu? 

. Je to vôbec potrebné? Nie je lepšie ju skôr pot láčať? 
• Rómske dieťa v bielej rodine — je to vôbec v poriadku? 
• Ako sa vysporiadať s negatívnymi (či naopak prehnane 

pozitívnymi) reakciami okolia? 
. A aké vlastne sú? Ako okolie vníma rómske dieťa v 

nerómskej rodine? 
• Čo by ľudia uvažujúci o prijatí rómskeho dieťaťa mali 

vedieť? 

inár (či snáď skôr diskusiu) na tému: 

• Ako podpori ť Rómov aby prijali dieťa z detského do
mova? 

. Prečo sú domovy plné rómskych detí? 
• Ako sa vysporiadať s obrazom Rómov, s ktorým sú pri

ja té rómske deti denne konfrontované? 
• Kde hľadať pozitívne rómske vzory? 
• Kto môže náhradnej rodine p o m ô c ť a ako? 

účasť oznámte Jane Michalovej na tel č. 0905 435 137 
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O Z M E N Á C H 

Zrejme mnohí sme pri vybavovaní rôznych náležitostí, týkajúcich 

sa náhradnej rodinnej starostlivosti, narazili na rôzne nedostatky 

v zákonoch. Prečo to trvá tak dlho? Môžem so zvereným dieťaťom 

nastúpiť na materskú dovolenku? Aké práva mám ako náhradný 

rodič? Ktorá forma náhradnej rodinnej starostlivostí je v našom 

prípade najvyhovujúcejšia? Ako dieťaťu zmeniť priezvisko? Ako 

vybaviť to či ono? 

Z d á sa, že v niektorých bodoch s ú č a s n á legislatíva skutočne 
vyžaduje doplnenie a úpravy. Preto začali návraťáci pracovať 
na návrhoch legislatívnych úprav, ktoré by mali byť súčas ťou 

pripravovaného zákona o sociálno-právnej ochrane ako aj 
súvisiacich právnych predpisov. 3. marca 2004 sa v Centre 
Návrat v Žiline konalo stretnutie, na ktorom sa diskutovalo 
o možných zmenách. V príjemnej a tmosfére sme (zástup
covia Návratu, A N R , detského domova - neštátneho i „štát
neho", náhradní rodičia) diskutovali a zbierali podnety. Č a s ť 
z nich už dostala konkrétnu podobu a dnes je už zrejme na 
Ministerstve spravodlivosti. Držme palce, aby to dobré na
dobudlo zákonnú podobu a pomohlo n á m , našim deťom, 
a hlavne tým, ktorí na svoju rodinu ešte len čakajú. 

Miroslav Danihel, Vrútky 

M a m k a , j a s a b o j í m 
Keď sme sa asi pred mesiacom vybrali do obchodu , bola už 
takmer tma. Dievčatá sa ma držali za ruky každá z jednej 
strany a na chrbte v nosiči hompáľa la nôžkami Julka. Zo 
šera oproti n á m sa vynorili dvaja muži. Boli to Rómovia , 
rovnako ako moje nevlastné dcérky. 
Mar t inka sa ku mne prudko pritisla a roztriasla sa po celom 
tele. 

„ M a m k a , j a sa bo j ím, " zašepkala . 
„Mart inka, som pri tebe, všetko je v por iadku, " tíšila som 

ju ako inokedy. 
Rómovia prešli, neudialo sa nič. Iba Mart inka zastala a 

ustráchané za nimi hľadela. Zopakovala sa p o d o b n á situá
cia, ako keď po chodníku oproti nám kráčal s krabicou pod 
pazuchou nejaký Róm. Vtedy Mart inka z výkrikom a hrôzou 
v očiach vybehla z chodníka až na cestu, len aby sa mu 
vyhla. Chudák , užasnuto na ňu hľadel, nechápal , čo sa deje. 
Neskôr sa dcérka priznala, že si myslela, že ju ten muž vloží 
do krabice a odnesie preč. 

Nech som sa akokoľvek snažila presvedčiť ju , že patrí ku 
mne a nikto ju nikdy odo mňa nevezme, že je a d o p t o v a n á , a 
tým ako moja biologická, nič nezabralo. V noci mala s trašné 
sny a cez deň na ňu nikto tmavšej pleti nemohol ani pozrieť. 
Až raz... 

Bolo to presne pred Vianocami , keď k nám na trhoch 
nečakane niekto pristúpil a pohladil moju 5,5 ročnú dcérku 
po vlasoch. Bol to o p ä ť Róm. No tentoraz sme sa trošku 
poznali . Mar t inka sa strhla a chytila sa ma, ako poslednej 
nádeje . 

„Dobrý d e ň , " pozdravil. 
„Dobrý d e ň , " odpovedala som a vysvetlila dcérke, že je to 

náš kamará t . 
Neskôr sme sa stretli znovu a ešte raz i s jeho nerómskou 

manže lkou a d v o m a krásnymi d ievča tkami , stvor- a 
šesťročným. Deti sa s nadšením pustili do klebetenia a my 
sme si vymenili telefónne čísla. A potom sme sa stretli u nich 
d o m a . Potom u nás . 

Pustili sme starú premietačku, posadali na zem. Bolo nás 
desa ť . Päť detí, p ä ť dospelých. Celkom dozadu k posteli sa 
usadili muži - otec dievčat a jeho s n á ď ešte počernejší brat. 
Po rozprávke o Doktorovi Ja jbol í prišli na rad Nepos lušné 
kozliatka. Tu zo zadného radu padla poznámka , na čo sa 

ozval detský piskľavý hlas: „Ticho buďte , Cigáni ! Nič 
nepoču jeme ! " Všetci sme sa rozosmiali . To malá štvorročná 
blonďavá jazyčnica napomenula svojho otca a strýka. 

Večer dopadol výborne a navzájom sme sa všetci zblížili. 
Lúčenie sprevádzali i detské slzičky. 
Keď som neskôr zamykala dvere, uvedomila som si, že 
m á m e priateľov. A dokonca rómskych. Môj dlhoročný sen 
zblížiť sa s nejakou rómskou rodinou, možno hlavne kvôli 
Martinke, dnes i kvôli jej ďalším dvom nevlastným sestrám, 
sa naplnil . Naše priateľstvo sa odvtedy vyvíja nádherne a 
o b č a s sa mi zdá, akoby sme boli jedna veľká rodina. Aký 
m á m ešte pocit? Že Mart inka sa trochu upokojila. Že sa už 
tak nestrhne pri stretnutí s ľuďmi rovnakej pleti. A že ju 
prechádzajú myšlienky typu: „Aj ja som Rómka , patrím k 
nim. Raz ma z nich aj tak niekto vezme od mojej mamky. 
Lebo som taká čierna ako o n i . " Nie, nikto z cudzích na ňu 
nemá právo. Nech sú to Rómovia , či bieli. Iba ona sama, ak 
raz vyrastie, bude m a ť právo vybrať si, ktorým smerom 
pôjde . S kým a s čím sa stotožní. A čo pocíti, keď bude 
kráčať priamo oproti R ó m o m . 

M o n i k a Znamenáčková , Sečovce 

V y z n a n i e 

Posteľ pláva samotou, 
posteľ spáva prázdnotou 
v mojom srdci. 

Básnik potrebuje 
atrament, 
anjel 

kúsok neba, 

J a . 
mami , oc i , 
potrebujem 
teba. 

Nikola Peštová, 13 rokov, Humenné 

Yiterárna súťaž Hľadá sa mama a oco 
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Z m e n a m e n a e š t e r 
5 pochopením som si prečítal článok Oľgy Hátasovej Ako som menila 

deťom priezvisko z 0. čísla nášho občasníka o peripetiách so zmenou 

priezviska detí, ktoré sú jej zverené do pestúnskej starostlivosti. S 

pochopením preto, lebo podobnú cestu sme absolvovali aj my. Veľmi 

dobre poznám ten pocit (hladinou vylúčeného adrenalínu podobný dnes 

tak populárnym adrenalínovým športom), keď čítate listy z „ úradov", 

či sa rozprávate s „povolanými". Napriek tomu vás chcem povzbudiť— 

dá sa to! Nám to trvalo „len" deväť mesiacov, ale myslím, že dnes by 

sme túto dobu dokázali skrátiť. Ponúkam vám radu, ako na to. 

1. Je potrebné dobre zvážiť dôvody, pre ktoré sa rozhodujeme 
zmeniť priezvisko dieťaťa. Je to naozaj na prospech dieťaťa? 
Neriešime tým len svoje komplexy (u lekára, či v škole nás 
oslovia menom dieťaťa, lebo automaticky predpokladajú 
totožnosť mien)? Meno je predsa len dôležitá súčasť nášho 
ja, ktorá nás (či už vedome alebo podvedome) ovplyvňuje. 
Takže porozmýšľajme - čo nás k takémuto rozhodnutiu vedie, 
čo na to dieťa, aká asi bude reakcia jeho rodičov prípadne 
súrodencov, ktorí nie sú súčasťou našej rodiny? 

2. Ak sme všetko dôkladne zvážili a pevne sme sa rozhodli, 
môžeme sa pustiť do vybavovania. 
a. Zmenu priezviska musí povoliť príslušný obvodný úrad 
(odbor všeobecnej vnútornej správy - matrika) podľa 
trvalého pobytu občana - v tomto prípade dieťaťa (podľa § 
9 Zákona o mene a priezvisku 300/1994 Z. z.). 
b. Na zmenu priezviska musí existovať dôvod - ten, ktorý sa 
týka nás je uvedený v § 6 a hovorí, že „zmenu priezviska 
možno povoliť... ak sú na to dôvody hodné osobitného 
zreteľa". Vo vašom prípade je to napr. skutočnosť, že dieťa je 
vám zverené, staráte sa o neho už nejaký čas, hovorí vám 
mama a oco, samo sa predstavuje vaším priezviskom, po
kladá sa za súčasť vašej rodiny, nepozná svojich biologických 
rodičov alebo s nimi nemá vzťah a pod. 
c. Žiadosť o zmenu priezviska podáva za maloleté dieťa 
rodič. A tu je prvé úskalie. Keďže nie sme biologickí rodičia 
dieťaťa, môžeme o zmenu priezviska požiadať len ak s tým 
biologickí rodičia vyjadria súhlas. Stačí k žiadosti o zmenu 
priezviska priložiť písomný súhlas oboch rodičov, overený 
notárom. Toto vyhlásenie by malo obsahovať súhlas s tým, 
aby ste vy požiadali o zmenu priezviska ich dieťaťa a tiež 
súhlas s novým priezviskom. Najľahšie ho získate tak, že 
zájdete za rodičmi, porozprávate sa, vysvetlíte, vezmete k 
notárovi... Ak sa vám ich súhlas podarí získať, ste takmer 
pri cieli. 

3. Ak sa vám súhlas rodičov (alebo jedného z nich) nepodarí 
získať (čo je pravdepodobné) , začínajú problémy. Ale 
nevzdávajte sa. Treba sa obrátiť na príslušný okresný súd. 
Na súde možno nebudú vedieť, čo s tým, ale vy vedieť 
budete! Podľa § 5, odsek 1 Zákona o pestúnskej 
starostlivosti... (zákon č. 265/1998 Z.z.): „Pestún má pri 
starostlivosti o dieťa práva a povinnosti rodičov; právo za
stupovať dieťa a spravovať jeho záležitosti má iba v bežných 
veciach. Ak pestún predpokladá, že rozhodnutie zákon
ného zástupcu dieťaťa v ostatných veciach nieje v súlade so 
záujmom dieťaťa, môže sa domáhať rozhodnutia súdu. " 
Pozor - nežiadajte súd o zmenu priezviska! Zmena 
priezviska je výlučne v kompetencii obvodného úradu. Súd 

Z 

žiadate len o to, 
aby vám dal 
súhlas na po
danie žiadosti o 
z m e n u 
priezviska die
ťaťa. Súhlas súdu vlastne len nahrádza súhlas biologic
kých rodičov. Do žiadosti samozrejme uveďte dôvody, 
pre ktoré o to ž iadate - prospech dieťaťa a tiež 
nemožnosť získať súhlas biologických rodičov (stačí, že 
bývajú ďaleko, nepoznáte ich a pod.). Vy musíte súd 
presvedčiť, že zmena je pre dobro dieťaťa. Poistka môže 
byť vyjadrenie psychológa, ktoré k žiadosti (alebo na 
pojednávaní) priložíte (ale nemusíte - záleží od postoja 
súdu i biologických rodičov). Ak súd rozhodne vo váš 
neprospech, odvolajte sa. Ak rozhodne, že vám dáva 
súhlas na podanie žiadosti o zmenu priezviska, ste na 
dobej ceste... 

4. Máte súhlas súdu na podanie žiadosti. Podajte ju! Žiadosť 
o zmenu priezviska maloletého dieťaťa musí byť adreso
vaná (ako už bolo uvedené) príslušnému obvodnému 
úradu (podľa trvalého pobytu dieťaťa). Opäť uveďte 
podrobné dôvody, prečo o zmenu žiadate (pozri bod 2b 
tohto postupu), nezabudnite uviesť, aké má byť nové 
priezvisko, a k žiadosti priložte právoplatné rozhodnutie 
súdu o súhlase, ďalej rozhodnutie súdu o zverení dieťaťa 
do vašej starostlivosti a tiež (maličkosť) správny poplatok 
vo výške 1000,- Sk. Ak má dieťa viac ako 15 rokov, je 
potrebné priložiť aj jeho súhlas. Možno sa budú na matrike 
brániť (najmä ak máte „ iba" notárom overený súhlas 
rodičov - v tomto je rozhodnutie súdu na nezaplatenie!). 
Buďte trpezliví! Právo je na vašej strane. Matrika vydá 
rozhodnutie o povolení zmeny priezviska dieťaťa. Ak nie, 
odvolajte sa. Ak rozhodnutie nadobudne právoplatnosť, 
zmena je de jure vykonaná. 

5. Teraz musí byť zmena priezviska zapísaná. Zmenu zápisu 
na základe rozhodnutia o zmene priezviska vykoná obvod
ný úrad, do ktorého matriky je vykonaný zápis o narodení. 
O zápis by mal požiadať úrad, ktorý rozhodnutie o zmene 
vydal, ak tak neurobí, môžete požiadať vy. 

6. Gratulujeme! Teraz už len zájsť na matriku a vyžiadať si 
nový rodný list (samozrejme, o p ä ť za správny poplatok -
cca 50 , -Sk) . 

7. No a nezabudnite na to najdôležitejšie: uviesť nové 
priezvisko do praxe. S kópiou rodného listu zájdite do 
školy/škôlky, k lekárovi, vybavte si novú kartičku poistenca, 
prípadne električenku, či preukaz do knižnice... 

Dúfam, že som vás neodradil. Celé to vyzerá zložito, aleje to 
uskutočniteľné. Pri vybavovaní zmeny priezviska pre vašu 
ratolesť vám prajem veľa trpezlivosti a rozhodnosti. 
A ešte čosi. Ak s tým nebudete vedieť pohnúť, rád vám 
pomôžem. Ak budete trpezliví, môžem vám poslať (prípad
ne vypracovať) vzory žiadostí na súd či matriku, prípadne 
vzor prehlásenia biologických rodičov. Určite vám radi 
pomôžu aj „návraťáci" . 

Miroslav Danihel, danihel@nextra.sk 
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>• Tretí aprílový víkend strávili 
náhradné rodiny z Levíc spoločne 
v horskom prostredí. Vďaka patrí 
organizátorke pobytu Beate 
Konkoliovej a Nadácii pre deti 
Slovenska, ktorá víkendovku 
podporila. 

>• 23.-25. apríla budú mať svoju 
víkendovku pubertaci z Bratislavy 
a okolia. Rovnako patrí vďaka 
N D S za finančný príspevok z 
Hodiny deťom. 

>- Víkendový pobyt rodín z 
Bratislavy v Záježovej, aj s ochut
návkou tradičných remesiel, sa 
uskutoční už začiatkom mája. 

>• Janka Chalányová, jediná „profe
sionálna matka" v Hlohovci, zor
ganizovala dva semináre o 
náhradnom rodičovstve pre žia
kov miestnej základnej školy. Náš 
výjazd do Hlohovca sme využili 
na stretnutie s p. Mgr. Zdenkou 
Magul icovou vedúcou Úradu 
práce, sociálnych vecí a rodiny, 
ktorá nám prisľúbila spoluprácu. 
Veríme, že aj jej pričinením sa 
podar í zaktivizovať hlohovecké 

náhradné rodiny a čoskoro i v 
tomto meste vznikne klub 
náhradných rodín. 

Už tradične bude júnový klub 
(5. júna) bratislavských náhrad
ných rodín na Železnej studnič
ke spojený s opekačkou. . 

Asociácia náhradných rodín 
vydala svoje informačné letáky. 
Ak máte záujem o viac kusov, 
ozvite sa. 

V plnom prúde je i príprava 
webovej stránky. Privítame aké
koľvek podnety, ale i vaše oča
kávania od tejto formy informo
vania a komunikácie. 

Hoci leto sa zdá byť ešte ďaleko, 
miesto a čas letného pobytu 
náhradých rodín sú už známe. 
Bude to o p ä ť v Osrblí, v RZ 
Drôtovňa v čase od 21-28. 
augusta 2004. Ak máte záujem 
o viac informácií kontaktujte 
Oľgu Hátasovú 0907604556. 
Rada vám pošle prihlášku, či 
zodpovie na otázky. A neváhaj
te. Kapacita je obmedzená. 

s t r a n a 1 0 

D e c k o 

Bolo raz jedno decko 
malo všecko 
jedlo jedlo 
aj s hračkami sa hralo 
no aj rodičov malo 
ocka malo 
mamku malo 
a celkom spokojne si žilo 
ale raz sa ocko s mamou opili 
navzájom sa zabili 
a potom to malé decko 
malo skoro všecko 
jedlo jedlo pitie pilo 
aj s hračkami sa hralo 
no rodičov nemalo 
ocka nemalo 
mamku nemalo 
v domove ostalo 
s inými deckami sa hralo 
no aj iné decko rodičov nemalo 
bolo ich tam štyridsať 
a rados ť sa zača la s trácať 
keďže dedka babku nemalo 
v domove deckom navždy ostalo 
aj keď jedlo hračku malo 
za rodičov by to vymenilo 
nemalo rodičovskú lásku 
lebo nemalo matku 
ba ani babku 
bolo mu tam otupno 
každý deň sa nudilo 
každý deň sa to isté dialo 
jedlo 
pilo 

hralo sa 
a potom spalo sa 
decko si aj poplakalo 
no nikoho nebolo kdo by decko utíšil 
nik mu nepomohol 
raz išlo do t á b o r a 
decko povedalo 
ach aká zmena 
krásna príroda 
hry zábava 
čerstvý vzduch 
ožilo decko 
tešilo sa na všecko 
no t ábor bol krátky 
museli ísť naspátky 
a spä ť k rutine 
znovu bolo decku otupne 
chcelo s tým životom skončiť 
rozhodlo sa z okna skočiť 
aj z okna skočilo 
a keď dopadlo na zem sa zabilo 
prišli supy m ä s o zožrali 
iba kosti ostali 
prišli psy 
a kosti poroznášali po celej vsi 
tie spráchnivené kosti do neba volajú 
psy ma hryzajú 
a ešte volajú 
deti musia m a ť rodinu 
ináč pravdepodobne zahynú 
a tak skončil príbeh 
jedného z dečiek 
celkom zbytočne zahynulo 
lebo rodinu nemalo 

Daniel Stuller, 14 rokov 
literárna súťaž Hľadá sa mama a oco 
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Pomôcť môže každý, aj keď nie každý príjme dieťa z detského domova do svojej rodiny. 

aktuálna informácia: 

Vo výnose Ministerstva práce, sociálnych vecí a rodiny Slovenskej republiky z 25. 
februára 2004 o poskytovaní dotácii sa v § 4 - Poskytovanie dotácií na humanitné 
účely môže poskytnúť dotác ia aj fyzickým o s o b á m na financovanie: 
A/ mimoriadnych krízových životných situácii občanov v hmotnej núdzi alebo v 

sociálnej núdzi, ktoré nieje možné riešiť inými nástrojmi sociálnej pomoci; 
B/ sociálnych dôsledkov zdravotného postihnutia; 
C/ podpory sociálnych a humanitných aktivít. 

Dotáciu podľa § 4 možno poskytnúť na základe písomnej žiadosti, ktorá obsahuje: 

# meno a priezvisko žiadateľa, 
• dresu trvalého pobytu alebo prechodného pobytu, 
9 v dôvody žiadosti o poskytnutie dotácie. 
0 Žiadosť sa predkladá na MPSVaR najneskôr do 30. novembra príslušného 

rozpočtového roka. 
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